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ą  czy o m  lub o n ?
W wyrazach swojskich używamy lilery ą. Np. 

1/Uliku, mącić, krąg. Natomiast w wyrazach pocho­
dzenia cudzoziemskiego, przy (aksaino brzmiącej głosce, 
piszemy om lub on. Np. klomb, pompa, goni, lont.

W niektórych wyrazach, bardziej już przyswojo­
nych. można stosować pisownie dwojaką, np. brąz, 
pąsowy albo brom, ponsowy.

ę  czy e n ?
Podobnie używa sie litery ę w wyrazach swoj­

skich, oddawna za swojskie uznanych. Np. kolęda, 
dzięki. Natomiast w wyrazach pochodzenia obcego 
przy taksamo brzmiącej głosce, pisze się on. Np. pen­
sja, benzyna, kalendarz. Dwojako można pisać 
frędzla, pędzel albo frendz/a, pendzel.

Dwojako można również pisać mieszać i mię-
szać.

y m  czy e m ?  y m i czy e m l?
W szóstym przypadku liczby pojedynczej przy­

miotników i imiesłowów pisze sie ym albo em zależnie 
od tego, jak brzmi pierwszy przypadek tejże liczby. 
A więc: jeżeli w pierwszym przypadku I. p. mamy 
końcówkę t albo y, wówczas w szóstym przypadku





Niezależnie od powyższych prawideł: w poezji, 
gdy lego wymaga rytm, można pisać np. fijolek, Ma-

Rzeczowniki, które kończą się na -ja z poprze­
dzający tę końcówkę spółgłoską (np, parafia, lilja, 
mumja) mają w drugim, trzecim i siódmym przy­
padku lictby pojedyńczej końcówkę -ji (np. parafji, 
lilji, mumii),

Natomiast samo i  w tych przypadkach mają rze­
czowniki, które kończą się na -ja z poprzedzającą te 
końcówkę samogłoską (np. nadzieja, szyja) oraz 
rzeczowniki, które kończą się na a lub na J (np. ko­
lej). A więc: nadziei, szyi, kolei i t. p.

i (nie ji) pisze się zawsze na początku wyrazu 
oraz w środku po samogłosce. Np. Irena, kleić, 
pokoik, celuloid, kofeina, mozaika.

Niektóre wyrazy obce jak: pejzai, Jamajka, 
Synaj pisze się jednak przez j.

I czy y ?
W wyrazach obcych, które mają na początku 

-/ii -pi -mi -fi, piszemy stale i. Np. hipoteka, 
hifjjena, hi polezą, pirotechnika, mitologia. 

Wyjątki: hycel, hydra, hymn, hymen.
Po literach r t d s z c, a przed następującą 

spółgłoską, pisze się y. Np. trymestr, batyst, sym- 
fonja. tranzyt, ekspertyza.

Wyjątek: wyraz słabo przyswojony bat U;.

ó czy u? 
ń nigdy nie piszę się na końcu wyrazu, na po­

czątku zaS jedynie w wyrazach usmy i ów. W środku 
wyrazu piszemy li, jeżeli w odmianie tego wyrazu sły­
szymy o lub e. Np. siódmy -siedem, wór... irorek.

Natomiast u piszemy, jeżeli w odmianie tego 
wyrazu słyszymy oir. Np. km‘-—kowadło, asente­
runek— asenlerować.

Powszechnie przyjęto pisać: pułk, zasuwka,

dlSlo, brózda, ióraw. Tłumacz można również 
pisać tlómaez. Dwojaką pisownię ma: dwóch i dwu, 
obydwóch i obydwu.

W niektórych wyrazach obcych zachowujemy cu­
dzoziemską pisownię. Np. intereiew (odmiana: w in- 
lerelewie). Jeżeli zachowujemy wyraz obcy bez zmiany, 
należy go wyodrębnić cudzysłowem (w druku kursywą).

g e  czy g ie ?
W wyrazadi obcych piszemy yr (np. geografia, 

geometria) natomiast w wyrazach swojskich lub bar­
dzo przyswojonych piszemy gie (np. jagieUo, giel- 
da, Magier, szwagier).

Ta sama zasada stosuje się zasadniczo do sylaby 
ke lub kie. Obce wyrazy piszemy: kefir, kelner, 
przyswojone — cukier, likier, ekierka. Przeważnie 
jednak pisze się kie, ponieważ wiele wyrazów pocho­
dzenia obcego większość odczuwa jako swojskie (np. 
nikiel, orkiestra, bankiet).

-ctwo, -dziwo, -cki, -dzki
W jednakowo brzmiących końcówkach -ctwo, 

-dziwo -cki, -dzki pisownia zależna jesl od tego. 
jaką literę słyszymy w odmianie danego wyrazu: k,cz, 
t, <: lub r czy też d, dz lub di. Np. Ilcachro —tkacz, 
dziedzictwo — dziedzic, prusaclwo—prusak, do­
wództwo—dowodzić, grodzki—gród, świętokradz­
two—kt'adzie£, ludzki—ludzie.



Czasowniki w Irybic bezokolicznym kończą siu 
na .= lub c. nigdy zaś najrfr. A więc: biec, piec, 
lec, strzec i t. d.

z czy S?
Przedrostek - lub s przed czasownikiem piszemy 

zgodnie z wymową. A więc: zdusić, zganić, zzuć, 
schować, ukarać, spaść.

Gdy po przyrostku mamy *, sz albo (, pisze­
my :  (np. zsinieć, zszyć).

Ody po przyrostku mamy ć (ci), przyrostek s

Jeżeli przedrostek s (słowiańskie i',-) przed jednym 
(t. j. jako jeden pisanym) wyrazem jest etymologicznie 
polskq częścią składową tego wyrazu, np. z-bliska, 
z-grubszu, s-kad, s-fcolei, s-czasem, (sianie się to 
a to), s-pod, s-ponad, ś-cifte, wówczas pisze'się, 
jak w powyższych przykładach, zależnie od wymowy. 
z, t lub Jedynie przed literami s (sz. t) oraz U 
pisze się stale z. Np. zszcrepoicać, zsuńąt, zhrbtować.
Również piszemy s, jeżeli przed przedrostkiem mamy 
jeszcze literę w (np. irsnwać, wściekać się, wscho­
dzić).

Jeżeli jednak przedrostek jest oddzielony od wy­
razu, pisze sie zawsze z. Np. z M ci (itlamci), 
z czasem (dojdziesz do tego)-

W przyrostkach piszemy zawsze -ski, (wzgld. -iki). (
Np. bliski, wąski, rześki-

Czasowniki, które w pierwszej osobie czasu te­
raźniejszego kończą się na -zę. mają w bezokoliczniku ‘ 
końcówkę -lć. Np. gryżr, wieźć■ f  

W wyrazach, pochodzących z łaciny, piszemy po 
literach n i r literę s- Np. intensywny, ofensywa,

uniwersytet, sensacja, ansa- Wyrazy benzyna i 
benzol piszemy jednak przez bowiem w tych wy­
razach pisownia nie da się umotywować łacińskim 
pierwowzorem. Wyraz cenzor oraz pochodne (rm- 
zus, cenzura, cenzurowany, recenzent) stanowią 
wyjątek.

Wyraz trauzakeja zachował również pisownię 
transakcja.

h czy c h ?
cli piszemy normalnie na końcu wyrazów. Np. 

Stach, zuch, w domach.
D ru c li można pisać również druh.
h piszemy na początku wyrazów, gdzie dźwięk 

ten można również opuścić. Np. Hann" .Inna, 
harfa—arfa.

h piszemy również w wyrazach, zaczynających 
się od hiper I hipo Np. hipoteka, hipoteza, hi­
perbola.

W środku wyrazów piszemy h wówczas, gdy 
w odmianie tych wyrazów słyszymy g, z lub 
Np. wahać się—waga, Boh—botek.

ch piszemy po s. Np. schizma, schemat- Rów­
nież piszemy ch W takich wyrazach, w których od­
mianie słyszymy sz. Np. suchy—suszyć.

ż  czy rz ?
Zasadniczo piszemy i  w takich wyrazach, w któ­

rych odmianie słyszymy z—ż lub g  - (/: (np. wożę — 
wozić, wraży—wróg, pieniężny pieniądz). Nato­
miast rz piszemy tam, gdzie w odmianie słyszymy r 
(np. marzyć—mara, wierzyć—wiara).

Pozatcm — po spółgłoskach piszemy rz. Wyjątki: 
pszczoła, pszenica, kszyk (ptak), kształt. Do po-







K ró tk i s ło w n ic z e k  
o r to g r a f ic z n y .

Podajemy poniżej zbiór wyrazów, których pisownia 
nastręcza w praktyce wątpliwości.
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